

Call for papers
Human existence as fieldwork

International Conference
University of Palermo, December 6-7, 2017

Deadline for receiving abstracts: November 10, 2017

Can we consider human existence as an object of study in its own right? What do we mean when we speak of human existence? Which instruments and methods should be utilized and which disciplines should we resort to in order to better seize human existence? The existence we intend to study is the one belonging to humans, to individuals. The question is, then, how to observe them? In addition, concerning human existence, is it pertinent to speak of fieldwork? In this conference, we intend to focus on human existence and on its possible components in order to answer these questions and many more. Human existence – as a notion and as a practice – is fleeting and not easy to seize within a unique form of knowledge or theory. Human existence seems almost evident in itself: we mostly live through routine, through automatisms usually left uninvestigated. Thinking about human existence, instead, means to reveal, among other things, the automatisms which characterize it and to give it an anthropological definition. Moreover, it is important to specify that human existence tends to flow implicitly and to come to awareness, above all, when something happens that disrupts routine, breaks into the ordinary and transforms its regularity. We reflect – we are compelled to reflect – on the meaning of existence when we are confronted with what endangers it: violence, death, diseases or accidents. It is not surprising, then, that the meaning attributed to existence is closely associated with the rituals implemented by cultures to domesticate the danger represented by sufferings and vulnerabilities. Probably, an anthropological reflection on existence will lead to a new definition of exoticism and ethnography: as a matter of fact, existence as an object of study cannot be considered as an exotic elsewhere. Considering what we have said above, in this conference we will question ordinary and/or extraordinary aspects of existence inside a culture (or by comparing cultures) and we will focus on theoretical and methodological problems, more particularly on the role of the participant-observer as an individual who sees the world from a specific and situated viewpoint. Given the issues at stake, ultimately, this conference is meant to represent a first meeting towards future events to be held on an annual (or two year) and itinerant basis, in Europe or elsewhere. As an indication, for this conference we provide an open list of possible topics:

Temporal and spatial dimensions of existence
Existence, fieldwork and methods
Existence and theories
Existence, routine and daily life
Existence, writing, image
Exotic and endotic
Existence, culture, rites
Subjectivity and writing
Individual and culture
Action and emotion
Body and identity
Existence, vulnerability and death
Existence and Existentialisms

Scientific board:

Stefano Montes and Albert Piette

Administrative organization:

Dipartimento Culture e Società
University of Palermo
Viale delle Scienze, 90128, Palermo, Italy

For information and to submit proposals:

Stefano Montes (montes.stefano@tiscalinet.it) and Albert Piette (piettealbert@hotmail.com)

Practical information:

Deadline for submitting proposals: November 10, 2017

Proposal summary and title: 250-300 words

Duration of presentations: 30 minutes

Expected submission of texts or longer abstracts (for a better discussion during the conference):
before November 25, 2017

Conference languages: Italian, French and English

Conference participation is free of charge

Travel costs, accommodation expenses and meals are covered by participants or their own institutions

Appel à communications
L'existence humaine comme terrain

Colloque international
Université de Palerme, les 6 et 7 décembre 2017

Date limite d'envoi des propositions : le 10 novembre 2017

Peut-on considérer l'existence comme un objet d'étude à part entière ? Quand on parle d'existence, qu'est-ce qu'on désigne ? Quels instruments et quelles méthodes peut-on utiliser et à quelles disciplines peut-on avoir recours afin de mieux saisir l'existence ? L'existence dont nous voulons parler, c'est celle des humains. L'existence, n'est-ce pas celle d'individus en particulier ? Comment les observer ? A propos d'existence, est-il pertinent de parler de recherche de terrain ? Dans ce colloque, nous entendons nous focaliser sur l'existence et sur ses composantes possibles afin de répondre à ces quelques interrogations et sans aucun doute à d'autres encore. L'existence – comme notion et comme pratique – est fuyante, non facilement maîtrisable à l'intérieur d'une seule forme de savoirs ou de théories. L'existence paraît presque évidente. Chacun vit le plus souvent dans la routine. Penser l'existence implique au contraire de révéler, entre autres, les automatismes qui la caractérisent et d'en donner une définition anthropologique. L'existence tend aussi à s'écouler de manière implicite et à faire surface quand un fait imprévu bouleverse la routine, fait irruption dans l'ordinaire et en change sa régularité. Chacun alors réfléchit – ou est contraint de réfléchir – sur le « sens » de l'existence confrontée à la violence, la mort, la maladie ou un accident. Il n'est pas surprenant, par conséquent, de voir que le sens attribué à l'existence soit étroitement associé aux rites mis en œuvre par les cultures afin de domestiquer le danger représenté par diverses souffrances et vulnérabilités. Il est également probable qu'une réflexion anthropologique sur l'existence conduise à une nouvelle définition de l'exotisme et de l'ethnographie car, en tant qu'objet d'étude, l'existence peut difficilement être considérée comme un ailleurs exotique. A partir de ces différents points, on entend dans ce colloque, interroger, d'une part, les aspects ordinaires et/ou extraordinaires de l'existence à l'intérieur d'une ou plusieurs situations ou cultures ; et, d'autre part, les enjeux théoriques et méthodologiques de l'anthropologie, en particulier le rôle de l'observateur-

participant, en tant qu'il découpe le monde dans une perspective spécifique et située. Compte tenu des questions en jeu, ce colloque voudrait représenter un premier pas vers une série de rencontres à tenir sur base annuelle (ou biannuelle) et itinérante, en Europe et ailleurs. A titre indicatif seulement, pour ce colloque, nous proposons des thèmes, associables entre eux en fonction des inclinaisons des participants :

Dimensions temporelles et spatiales de l'existence

Existence, terrain et méthodes

Existence et théories

Existence et expérience

Existence, routines et quotidien

Existence, écritures, images

Exotique et endotique

Existence, culture, rites

Subjectivité et écriture

Individu et culture

Action et émotion

Corps et identité

Existence, vulnérabilités et mort

Existence et existentialismes

Organisation scientifique :

Stefano Montes et Albert Piette

Organisation administrative :

Dipartimento Culture e Società

Università di Palermo

Viale delle Scienze, 90128, Palermo

Envoi des propositions et autres renseignements :

Stefano Montes (montes.stefano@tiscalinet.it) et Albert Piette (piettealbert@hotmail.com)

Informations pratiques :

Date limite de soumission des propositions : 10 novembre 2017

Résumé de la proposition : 250-300 mots

Remise souhaitée des textes ou de résumés plus détaillés (pour une meilleure discussion les jours du colloque) : avant le 25 novembre

Langues de travail : italien, français et anglais

Durée des communications : 30 minutes

La participation au colloque est gratuite

Les frais de voyage et de logement, ainsi que les repas sont à la charge des intervenants

Call for papers

L'esistenza umana come campo di studio

Convegno internazionale

Università di Palermo, 6 -7 Dicembre 2017

Data limite di invio di proposte: 10 novembre 2017

Si può considerare l'esistenza un oggetto di studio a tutti gli effetti? Quando si parla di esistenza, cosa si intende? Quali strumenti e metodi utilizzare e a quali discipline ricorrere al fine di meglio cogliere l'esistenza? L'esistenza di cui intendiamo parlare è quella degli umani, degli individui. Ma come osservarli? A proposito di esistenza, inoltre, è pertinente parlare di fieldwork? In questo convegno, intendiamo focalizzare l'attenzione sull'esistenza e sulle sue possibili componenti, al fine di rispondere a queste e altre domande. L'esistenza – come nozione e pratica – è sfuggente, non facilmente inquadrabile all'interno di un'unica forma di sapere o teoria. L'esistenza sembra quasi scontata: si vive per lo più nella routine, negli automatismi che rimangono insondati. Pensare l'esistenza, invece, vuol dire rivelare, tra le altre cose, gli automatismi che la caratterizzano e darne una definizione antropologica. Per di più, l'esistenza tende a fluire in modo implicito e a venire più spesso a galla soprattutto in quei casi in cui succede qualcosa che stravolge la routine, irrompe nell'ordinario e muta la sua regolarità. Si riflette – si è costretti a riflettere – sul senso dell'esistenza allorché ci si trova alle prese con ciò che la mette in pericolo: la violenza, la morte, le malattie o un incidente. Non sorprende, di conseguenza, che il senso attribuito all'esistenza sia strettamente associato ai modi rituali messi in opera dalle culture per addomesticare il pericolo rappresentato dalla sofferenza e dalle vulnerabilità. Allo stesso modo, è altrettanto probabile che la riflessione antropologica sull'esistenza conduca a una ridefinizione dell'esotismo e dell'etnografia: l'esistenza come oggetto di studio può, infatti, difficilmente essere considerata un altrove esotico. Alla luce di quanto detto, in questo convegno ci si interrogherà sugli aspetti ordinari e/o straordinari dell'esistenza all'interno di una cultura (o nel confronto tra culture) e sulle questioni teoriche e metodologiche d'ordine antropologico, più particolarmente sul ruolo dell'osservatore-partecipante in quanto individuo che ritaglia il mondo da una prospettiva specifica e situata. Tenuto conto delle questioni in gioco, questo convegno vorrebbe in definitiva rappresentare un primo incontro per future scadenze annuali (o biennali) e itineranti, in Europa e altrove. Per questo convegno, a titolo puramente indicativo, proponiamo alcuni temi, associabili tra loro in funzione alle diverse inclinazioni dei partecipanti:

Dimensioni temporali e spaziali dell'esistenza

Esistenza, fieldwork e metodi

Esistenza e teorie

Esistenza, routine e quotidiano

Esistenza, scrittura, immagini

Esotico e endotico

Esistenza, cultura, riti

Soggettività e scrittura

Individuo e cultura

Azione e emozione

Corpo e identità

Esistenza, vulnerabilità e morte

Esistenza e esistenzialismi

Organizzazione scientifica:

Stefano Montes e Albert Piette

Organizzazione amministrativa:

Dipartimento Culture e Società

Università di Palermo

Viale delle Scienze, 90128, Palermo, Italia

Invio delle proposte e informazioni:

Stefano Montes (montes.stefano@tiscalinet.it) e Albert Piette (piettealbert@hotmail.com)

Informazioni pratiche:

Data limite di invio delle proposte: 10 novembre 2017

Riassunto della proposta e titolo: 250-300 parole

Durata delle comunicazioni: 30 minuti

Consegna auspicata dei testi o di riassunti più dettagliati (per una migliore discussione durante il convegno): entro il 25 novembre

Lingue del convegno: italiano, francese e inglese

La partecipazione al convegno è gratuita

Spese di viaggio, alloggio e vitto sono a carico dei partecipanti